

<p><b>Автор(ы) и название статьи</b></p> <p><b>Author(s) and title of the article</b></p>	<p><b>Аннотация</b></p>	<p><b>Abstract</b></p>	<p><b>Ключевые слова</b></p>	<p><b>Key words</b></p>
<p><b>Кравченко Э.Е., Чепига Г.Г., Войтенко В.А.</b> Охранные археологические исследования на территории ДНР в 2021 году</p> <p><b>Kravchenko E.E., Chepiga G.G., Voitenko V.A.</b> Protective archaeological research on the territory of the DPR in 2021</p>	<p>В статье рассматриваются результаты изучения сезонного поселения салтово-маяцкой культуры, расположенного у с. Великая/Большая Шишовка Шахтерского района. Археологические исследования дали новые данные о планировке и характере поселения. Плановые археологические разведки показали необходимость не только разведок с целью выявления новых объектов, но и регулярного обследования объектов, уже известных</p>	<p>The article discusses the results of the study of the seasonal settlement of the Saltovo-Mayak culture, located near the Velyka/Bolshaya Shishovka village in Shakhtyorsky District. Archaeological research has provided new data on the layout and type of the settlement. Targeted archaeological explorations showed the need for such not only for identifying new objects, but also for the regular examination of already known objects.</p>	<p>Сезонное поселение, салтово-маяцкая культура, курганы, Шахтерский район</p>	<p>Seasonal settlement, Saltovo-Mayatskaya culture, tumulus, Shakhtyorsky District</p>
<p><b>Соловей М.А.</b> Источники доходов профессуры Харьковского университета в первой половине XIX века по воспоминаниям современников.</p> <p><b>Solovey M.A.</b></p>	<p>В статье проанализированы источники материального благосостояния профессоров Харьковского университета в первой половине XIX века. Автор, опираясь на воспоминания современников, характеризует как официальные, так и</p>	<p>The article analyzes the sources of material welfare of professors of Kharkiv University in the first half of the XIX century. Relying on the memoirs of contemporaries the author characterizes both official and unofficial (and</p>	<p>Харьковский университет, профессора, источники доходов, жалованье, репетиторство</p>	<p>Kharkiv University, professors, sources of income, salary, tutoring</p>

Sources of income of professors of Kharkov University in the first half of the 19th century according to the memoirs of contemporaries	неофициальные, иногда даже не вполне законные доходы профессуры, и выявляет причины этих злоупотреблений.	sometimes even not quite legitimate_ income of the professorship, and identifies the causes of these abuses.		
<b>Агапов В.Л.</b> Донбасс в 1922 г.: проблемы экономического и социально-политического развития  <b>Agapov V.L.</b> Donbass in 1922: problems of economic and socio-political development.	На основе документов, содержащихся в сборниках «Совершенно секретно»: Лубянка – Сталину о положении в стране (1922-1934 гг.)», «Советская деревня глазами ВЧК-ОГПУ-НКВД. 1918—1939», мемуаров Н.С. Хрущева проанализирована экономическая и социально-политическая ситуация в Донецкой губернии в год образования Союза ССР.	The economic and socio-political situation in the Donetsk province in the year of the formation of the Union of Soviet Socialist Republics is analyzed on the base of the documents contained in the collections "Top Secret": Lubyanka to Stalin about the situation in the country (1922-1934)", "Soviet village through the eyes of the AREC-USPA-PKIA. 1918-1939", the memoirs of N.S. Khrushchev	Донецкая губерния, Донбасс, НЭП, угольная промышленность, металлургическая промышленность, забастовка, продналог	Donetsk province, Donbass, NEP, coal industry, metallurgical industry, strike, food tax
<b>Мишечкин Г.В.</b> Сталино в 1942 году: подполье в условиях нацистской оккупации  <b>Mishechkin G.V.</b> Stalino in 1942: underground under Nazi occupation	В статье анализируется деятельность подполья в г. Сталино (Донецке) в 1942 году в условиях нацистской оккупации. Автор подчеркивает, что несмотря на трудности, подпольные организации и группы осуществляли диверсионно-подрывную деятельность.	The activities of the underground in the city of Stalino (Donetsk) in 1942 under Nazi occupation is analyzed in the article. The author emphasizes that despite the difficulties, clandestine organizations and groups carried out sabotage and subversive activities.	Великая Отечественная война, Сталино, подполье, подпольное движение, подпольные организации, нацистская оккупация, оккупационный режим	Great Patriotic War, Stalino, underground, clandestine movement, clandestine organizations, Nazi occupation, occupation

				regime
<p><b>Старченко Н.Н.</b> «Говорит Сталино-Донбасс. Работает радиостанция РВ-26 на волне 386,6 метра»: роль радио в жизни советского человека на примере города Сталино (1943-1953 гг.)</p> <p><b>Starchenko N.N.</b> “This is Stalino-Donbass speaking. The radio station RV-26 operates on a wave of 386.6 meters ”: the role of radio in the life of a Soviet person on the example of the city of Stalino (1943-1953)</p>	<p>В статье на основе изучения и анализа новых архивных материалов, периодических изданий и научной литературы рассматривается процесс восстановления радиовещания на территории столицы Донбасса города Сталино в период первого послевоенного десятилетия. Автором были проанализированы особенности работы редакций, раскрыты основные аспекты развития информационного пространства города. Отмечено, что влияние на население путем радиовещания, стало важным методом и одновременно инструментом внедрения информационной политики советской власти.</p>	<p>The article examines on the study and analysis of new archival materials, periodicals and scientific literature, the article examines the process of restoring radio broadcasting in the territory of the capital of Donbass, the city of Stalino during the first post-war decade. The author analyzed the features of the editorial offices, revealed the main aspects of the development of the information space of the city. It is noted that the influence on the population through radio broadcasting has become an important method and at the same time a tool for implementing the information policy of the Soviet government.</p>	<p>Сталино, повседневная жизнь, восстановление, радио, пропаганда, радиопрограмма</p>	<p>Stalino, everyday life, reconstruction, radio, propaganda, radio program.</p>
<p><b>Хохлов В.С., Циндренко Ю.П.</b> Донецкое высшее военно-политическое училище – славная страница истории</p>	<p>В статье рассматриваются история создания, роль и место Донецкого высшего военно-политического училища инженерных войск и войск связи в жизни Донбасса в 1967–1995 гг.</p>	<p>The article examines the history of creation, the role and place of the Donetsk Higher Military-Political School of Engineering and Communications Troops in the</p>	<p>Донецк, В.И. Дегтярев, руководители области и города, военное училище, курсанты, офицеры.</p>	<p>Donetsk, V.I. Degtyarev, heads of the region and the city, military school, cadets,</p>

<p>Донбасса</p> <p><b>Khokhlov V.S., Tsindrenko Yu.P.</b> Donetsk Higher Military- Political School is a glorious page in the history of Donbass</p>		<p>life of Donbass in 1967–1995.</p>		<p>officers.</p>
<p><b>Вербовский А.В.</b> Портреты короля Франции Франциска I как способ репрезентации власти</p> <p><b>Verbovsky A.V.</b> Portraits of the King of France Francis I as a way of representing power</p>	<p>В статье рассматривается развитие портретного жанра в XVI в. во Франции времени правления короля Франциска I из династии Валуа, привлекавшего к работе при своем дворе лучших итальянских, фламандских и французских живописцев и скульпторов эпохи и сформировавших культурную и творческую среду, способствовавшую развитию портретного жанра. В качестве объекта исследования использованы портретные изображения Франциска I, созданные придворными мастерами в различных видах пластических искусств: живописи, скульптуре, рисунке, гравюре, медальерном искусстве.</p>	<p>The article investigates the development of plastic arts in the 16<sup>th</sup> century in France during the reign of the king Francis I of the Valois dynasty, who gathered at their court the best Italian, Flemish and French painters and sculptors of the era and formed a cultural and creative environment that promoted the portrait genre development. The objects of research were portrait images of Francis I created by court masters in various types of plastic arts: painting, sculpture, drawing, engraving, medal art.</p>	<p>Франция, Валуа, Франциск I, портрет, скульптура, живопись.</p>	<p>France, Valois, Francis I, portrait, sculpture, painting.</p>
<p><b>Бредихин А.В., Приходько Д.С.</b> Возникновение и</p>	<p>В статье рассматривается особенности возникновения и функционирования ветеранских</p>	<p>The article deals with the peculiarities of emergence and functioning of veterans'</p>	<p>Великобритания, ветеранские организации, Первая</p>	<p>Great Britain, veteran organizations,</p>

<p>деятельность ветеранских организаций в Великобритании 1918-1939 гг.</p> <p><b>Bredikhin A.V., Prihodko D.S.</b> The emergence and activities of veterans' organizations in Great Britain 1918-1939</p>	<p>организаций на территории Великобритании в 1918 – 1939 гг. За 21 год ветеранское движение в Великобритании приобрело свою специфику, пройдя путь от множества мелких клубов до общенациональной государственной организации.</p>	<p>organizations on the territory of Great Britain in 1918 - 1939. During 21 years the veterans' movement in Great Britain has gained its specificity from many small clubs to the national state organization.</p>	<p>мировая войны, благотворительность, поддержка.</p>	<p>World War I, charity, support.</p>
<p><b>Скопылатова В.И.</b> Джим Прайор и его политика в Северной Ирландии (1981-1984 гг.).</p> <p><b>Skopylatova V.I.</b> Jim Pryor and his politics in Northern Ireland (1981-1984)</p>	<p>Статья посвящена анализу роли Джима Прайора в должности государственного секретаря Северной Ирландии в урегулировании конфликта в Северной Ирландии в период правления консервативных кабинетов Маргарет Тэтчер.</p>	<p>The article analyzes the role of Jim Prior as Secretary of State of Northern Ireland in the settlement of the conflict in Northern Ireland during the reign of Margaret Thatcher's conservative cabinets.</p>	<p>Северная Ирландия, Джим Прайор, государственный секретарь Северной Ирландии, Маргарет Тэтчер, конфликт, Ольстер.</p>	<p>Northern Ireland, Jim Prior, Secretary of State for Northern Ireland, Margaret Thatcher, Conflict, Ulster.</p>
<p><b>Разумный В.В., Гречихин К.А.</b> Противостояние Ирака и коалиции Западных держав в 1992-2002 гг.</p> <p><b>Razumny V.V., Grechikhin K.A.</b> Confrontation between Iraq and the coalition of Western powers in 1992-2002.</p>	<p>В данной статье рассматривается противостояние иракских властей во главе с Саддамом Хусейном и коалиции Западных держав, выступивших инициаторами губительных экономических санкций против Ирака. США и Великобритания активно вмешивались в послевоенное устройство Ирака, пользуясь упадком военной силы в стране.</p>	<p>This article examines the confrontation between the central authorities of Iraq with Saddam Hussein at the head and the coalition of Western powers that initiated the disastrous economic sanctions against Iraq. The United States and Great Britain actively intervened in the post-war structure of Iraq, taking</p>	<p>Ирак, США, ООН, санкции, операция «Лис пустыни».</p>	<p>Iraq, USA, UN, sanctions, operation «Desert Fox».</p>

	<p>Авторы анализируют основные направления противостояния Запада с режимом Саддама Хусейна в межвоенный период.</p>	<p>advantage of the decline of military power in the country. The authors analyze the main directions of the West's confrontation with Saddam Hussein's regime in the interwar period</p>		
<p><b>Кухтин М.М.</b>  Будущее российско-немецких отношений через призму сценарного прогнозирования</p> <p><b>Kukhtin M.M.</b>  The future of Russian-German relations through the prism of scenario forecasting</p>	<p>В статье будущее российско-немецких отношений рассматривается через призму сценарного прогнозирования, помещенного в контекст альтернативных футурологических подходов. Сегодня европейская архитектура безопасности переживает системный кризис, который во многом является отражением аналогичных глобальных процессов. Решение существующих проблем критически зависит от качества научного прогнозирования, однако профильные специалисты нередко расходятся не только в конкретных предсказаниях, но и в основополагающих методологических и мировоззренческих вопросах. В статье предлагается синтез сильных сторон различных подходов,</p>	<p>The article examines the future of Russian-German relations through the prism of scenario forecasting, placed in the context of alternative futurological approaches. Today, the European security architecture is going through a systemic crisis, which is largely a reflection of similar global processes. The solution of existing problems critically depends on the quality of scientific forecasting, but respective specialists often disagree not only in specific predictions, but also in fundamental methodological and worldview issues. The article proposes a synthesis of the strengths of various approaches, whose scientific soundness is tested on concrete</p>	<p>Германия, Россия, футурология, мегатренды, глобализация.</p>	<p>Germany, Russia, future studies, megatrends, globalization.</p>

	<p>научная состоятельность которого проверяется на конкретно-историческом материале.</p>	<p>historical material.</p>		
<p><b>Горулько А.А., Черкашин К.В.</b>          Подходы и школы в исследованиях электорального поведения</p> <p><b>Gorulko A.A., Cherkashin K.V.</b>          Approaches and schools in the study of electoral behavior</p>	<p>В статье акцентируется внимание на существовании двух основных подходов к исследованию электорального поведения в зависимости от баз данных: на основе анализа итогов голосований и результатов социологических опросов. Также освещаются основные методологические позиции четырех научных школ в рамках, существующих двух основных подходов: экологической, социологической, социально-психологической и рационально-инструментальной. Определяются возможности применения рассматриваемых подходов и школ к изучению поведения избирателей.</p>	<p>The article focuses on the existence of two main approaches to the study of electoral behavior depending on databases: based on the analysis of voting results and the results of opinion polls. The main methodological positions of four scientific schools are also highlighted within the framework of the existing two main approaches: ecological, sociological, socio-psychological and rational-instrumental. The possibilities of applying the considered approaches and schools to the study of voter behavior are determined.</p>	<p>Электоральное поведение, поведение избирателей, электоральная география, экологическая школа, электоральная социология</p>	<p>Electoral behavior, electoral geography, ecological school, electoral sociology.</p>